От редактора

Подписанная 25 июня 1992 г. в Стамбуле главами государств и правительств Азербайджана, Албании, Армении, Болгарии, Греции, Грузии, Молдовы, России, Румынии, Турции, Украины Декларация о Черноморском Экономическом Сотрудничестве (ЧЭС) положила начало черноморскому экономическому сотрудничеству. 25 июня 1998 г. в г. Ялте с учетом достигнутого прогресса был подписан Устав ЧЭС, определивший стратегию взаимодействия стран.

Особое место в этом занимает сотрудничество научных центров, вузов, научных организаций в области науки и технологий.

На заседаниях рабочих групп представителей стран ЧЭС, проводимых при поддержке министерств науки этих государств (два из них состоялись в Кубанском государственном университете), обсуждаются и решаются вопросы развития исследований в актуальных областях науки.

Выработаны приоритеты исследований, сформированы принципы сотрудничества. Важными результатами этого взаимодействия явились заметные достижения в областях экологии, сейсмологии.

Примером может служить создание в 2000 г. Ассоциации сейсмической защиты стран – участниц ЧЭС, Устав которой утвержден на правительственных уровнях.

Другим свидетельством является создание международных научных организаций, таких, как Международный центр черноморских исследований (Афины, Греция), Международный исследовательский центр в области сейсмологии (Кубанский государственный университет, Краснодар, Россия).

Важно заметить, что с учеными стран – участниц ЧЭС в вузах, центрах, организациях сейчас активно сотрудничают исследователи Европы, Америки, Азии, что отражает высокий уровень проводимых научных работ.

Издаваемый журнал будет служить целям развития науки в регионе ЧЭС, решению актуальных научных проблем, взаимодействию ученых всех стран мира.

Editorial

The Black Sea Economic Cooperation (BSEC) was founded on June 25, 1992 in Istanbul, when the Declaration about Black Sea Economic Cooperation (BSEC) was signed by the Heads of States and Governments of Albania, Armenia, Azerbaijan, Bulgaria, Georgia, Greece, Moldova, Romania, Russia, Ukraine and Turkey. On June 25, 1998 in Yalta the Heads of States and Governments of BSEC Member States signed the Statutes of the Cooperation, having thus determined the strategy of the interaction of BSEC Member States.

One of the major objectives of the BSEC activity is the collaboration of research centers, higher education institutions, research organizations in the field of science and technology.

At the meetings of working groups, which are held with support from the Ministries of Science of BSEC Member States, the BSEC representatives discuss and offer decisions for the issues of scientific research development. As a result of the meetings, two of which were hosted by Kuban State University, the priorities of the scientific research have been developed, the principles of collaboration have been formulated. The collaboration resulted in the important achievements in the field of ecology and seismology.

Thus, in 2000 the Association of Seismic Protection of BSEC Member States was created, and its Statutes were approved at the governmental level.

Another example is the creation of international scientific organizations, such as the International Center for Black Sea Studies (Athens, Greece), the International Research Center in the Field of Seismology (Kuban State University, Krasnodar, Russia).

It is worth mentioning that scientists from BSEC Member States in higher education institutions, centers and organizations are closely cooperating with their colleagues from Europe, America, Asia, which demonstrates high level of scientific research.

The aims of the present Journal will be to develop science in the Black Sea region, to solve urgent scientific problems, and to encourage collaboration of scientists from all over the world.